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BCE: “Redresarea zonei

euro, mai slabã decât

aºteptam”

Situaþia economicã din zona euro
a început sã se îmbunãtãþeascã, dar
este mai slabã decât a sperat Banca
Centralã Europeanã (BCE), a decla-
rat, ieri, Ewald Nowotny, membru în
consiliul guvernatorilor instituþiei.

“Situaþia economicã din Europa ºi
în special din zona euro a început sã
se îmbunãtãþeascã în ultimele luni
sau chiar în ultimul an”, a afirmat
Ewald Nowotny, adãugând: “Trebu-
ie, însã, sã spun cã aceastã îmbunãtã-
þire nu este atât de solidã cum poate
ne-am fi aºteptat. În acelaºi timp,
rata inflaþiei este în mod clar sub ni-
velul stabilit de BCE”.

În luna octombrie, rata inflaþiei
din zona euro a scãzut la 0,7%, de-
terminând BCE sã micºoreze în mod
surprinzãtor rata dobânzii la nivelul
minim record de 0,25%.

Þinta de inflaþie stabilitã de BCE
este de aproape 2%.

Grecia a reluat

negocierile cu troica

creditorilor

Autoritãþile de la Atena ºi troica
creditorilor internaþionali ai Greciei,
UE-BCE-FMI, au reluat, ieri dimi-
neaþa, negocierile în vederea finalizã-
rii noilor mãsuri de austeritate ºi a de-
blocãrii unei noi tranºe de împrumut.

Unele surse citate de presa strãinã
afirmau cã nu este exclus ca discuþii-
le sã continuie pe aproape tot parcur-
sul acestei sãptãmâni, posibil chiar ºi
dupã prezentarea de joi a proiectului
de buget al Greciei pe 2014. (V.R.)

Radu Gheþea, victimã colateralã sau þintã principalã
în scandalul CEC Bank?

Scandalul împrumutului de un
milion de euro obþinut de Ioa-
na Bãsescu de la CEC Bank

continuã sã ia amploare, instituþia de
credit devenind þinta verificãrilor
Ministerului Finanþelor Publice
(MFP), a Parlamentului ºi, probabil,
a Bãncii Naþionale a României
(BNR).

Dupã ce, sãptãmâna trecutã, mi-
nistrul Finanþelor Publice, Daniel
Chiþoiu, a declarat cã Traian Bãse-
scu l-a sunat pentru a-l “ruga” sã nu
îl schimbe din funcþie pe preºedin-
tele CEC, Radu Graþian Gheþea, Se-

natul a decis, ieri, sã înfiinþeze o
subcomisie de anchetã în cadrul Co-
misiei de buget, finanþe, activitate
bancarã ºi piaþã de capital, care sã
verifice dacã activitatea bãncii a
fost conformã cu regulile procedu-
rale prevãzute în statutul ºi regula-
mentele proprii. Subcomisia va tre-
bui sã prezinte Biroului Permanent
al Senatului un raport cu privire la
descoperirile sale pânã la data de 18
octombrie.

Tot ieri, purtãtorul de cuvânt al
Guvernului, Mirel Palada, a declarat
la un post de televiziune cã Executi-

vul urmeazã sã facã o propunere de
control cãtre BNR, pentru a verifica
activitatea managerialã a conducerii
CEC. “Este clar cã avem o problemã
de gestionare acolo (n.r. la CEC).
Cred cã se va face o propunere de
control cãtre BNR pentru a verifica
activitatea managerialã”, a precizat
domnia sa.

Purtãtorul de cuvânt al BNR, Mu-
gur ªteþ, ne-a declarat cã legea nu îi
permite Bãncii Centrale sã realizeze
audit de management la bãncile co-
merciale, indiferent dacã sunt sau nu
de stat, acest lucru fiind responsabi-

litatea acþionarilor.
Astfel, cea mai mare bancã având

capital majoritar de stat ºi a patra ca
dimensiune din sistemul local pare
sã fi devenit þinta unui scandal poli-
tic cu mai multe mize.

Pe de o parte, pare cã avem de a
face cu o nouã rãfuialã între premier
ºi preºedinte, tema centralã a anche-
telor fiind corectitudinea acordãrii
creditului cãtre cea mai mare dintre
fiicele ºefului statului.

ALEXANDRU SÂRBU

(continuare în pagina 13)

Mihai Fercalã: “Romgaz
trebuia listat doar la BVB,
cu o cotã cel puþin dublã”
l “Problema furtului de acþiuni este veche” l “SIF-urile trebuie sã se concentreze pe fuziunea
BVB –Sibex”

Reporter: Dupã ce SIF1 Banat-
Criºana a preluat pachetul majoritar
la SAI Muntenia Invest, iar SIF
Moldova ºi-a anunþat intenþia sã preia
restul, s-a conturat o alianþã între
cele trei SIF-uri. Ce fac celelalte
SIF-uri, în acest context?

Mihai Fercalã: Din câte ºtiu, SIF
Moldova nu a preluat încã restul pa-
chetului de 49% din SAI Muntenia;
chiar dacã l-ar prelua - deºi nu vãd
raþiunea preluãrii - asta nu presupune
imediat ºi o alianþã a celor trei
SIF-uri. Chiar dacã s-ar contura o
astfel de coordonare a acþiunilor, nu
vãd nici o problemã pentru SIF3 ºi
SIF5; din contrã, pentru cei trei s-ar
putea invoca acþiunea concertatã în
anumite AGA.

Eu consider cã SIF-urile sunt enti-
tãþi independente, concurente pe pia-
þã, ºi numai în anumite condiþii ar pu-

tea lucra în mod “concertat” pentru a
realiza anumite politici de interes co-
mun.

Reporter: SIF Transilvania a
înregistrat cel mai mare profit dintre
SIF-uri, la nouã luni, însã activul net
a coborât, pe fondul vâzãrilor din
portofoliu. Care este strategia SIF
Transilvania pentru anul viitor? Ce
schimbãri prevedeþi în portofoliu?

Mihai Fercalã: SIF3 a fãcut un
profit mai mare în 2013 decât în
2012; este adevãrat cã activul net a
coborât, dar aceastã scãdere se dato-
reazã unei obligaþii de platã de divi-
dende foarte mare, de 17,5 bani/ac-
þiune; de fapt, la zece luni, activul
net a scãzut numai cu 7,68 bani/ac-
þiune, faþã de 17,50 bani /acþiune cât
a fost obligaþia de platã a unui divi-
dend foarte mare. În realitate, activul
net a crescut dacã nu luãm în calcul

plata dividendelor; pentru a achita
un volum foarte mare de dividende,
a trebuit sã valorificãm o serie de
active pentru a crea lichiditãþi. Prac-
tic, la zece luni, eliminând obligaþia
de platã a dividendelor, activul net a
crescut.

Pentru a corecta astfel de influenþe
pe viitor, am schimbat strategiile de
management de portofoliu,
încercând o restructurare radicalã a

portofoliului, o schimbare a ponderi-
lor diverselor active în portofoliu
pentru contracararea evoluþiei neco-
respunzãtoare a pieþei de capital - în
special scãderea preþurilor de
tranzacþionare a acþiunilor faþã de pe-
rioadele anterioare de raportare (pe-
rioada de achiziþie a acþiunilor).

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 5)

ANALIZÃ BLOOMBERG

Banca Elveþiei va menþine
pânã în 2015 plafonul impus
cursului de schimb

Banca Naþionalã a Elveþiei
(SNB) va menþine plafonul
minim impus cursului de

schimb franc/euro pânã în 2015,
conform unui sondaj realizat de
Bloomberg News în rândul econo-
miºtilor.

O proporþie de 64% din specia-
liºtii chestionaþi afirmã cã plafonul
de 1,20 franci/euro, impus de SNB
în 2011, va fi menþinut pânã în pri-
mul trimestrul din 2015. O proporþie
de 36% considerã cã acest plafon va
fi ridicat în 2014.

În septembrie 2011, Banca Elve-
þiei a stabilit plafonul minim pentru
cursul francului la 1,20 unitãþi/euro
ca sã protejeze exportatorii, sã previ-
nã deflaþia ºi recesiunea. În august
2011, francul urcase la 1,008 unitãþi/
euro, de la un minim de 1,6828 uni-
tãþi/euro în 2007.

La data de 14 octombrie, preºedin-
tele Bãncii Naþionale a Elveþiei, Tho-
mas Jordan, declara cã plafonul mi-
nim stabilit pentru cursul franc/euro
rãmâne esenþial pentru protejarea
economiei. “Cursul minim de schimb
este foarte important ºi va rãmâne un
instrument crucial al politicii noastre
în vederea evitãrii înãspririi condiþii-
lor monetare din Elveþia”, afirma,
luna trecutã, Jordan. (A.V.)

(continuare în pagina 14)
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În 2012, SNB a cheltuit 188 miliarde
franci ca sã protejeze plafonul impus
cursului de schimb, de zece ori mai
mult decât în 2011. SNB a acumulat
rezerve valutare record anul trecut,
care au depãºit 400 de miliarde
franci. La finele lunii septembrie
2013, aceste rezerve au ajuns la
432,4 miliarde franci.

DUPÃ MODELUL UNGAR

Creditele ar putea fi rambursate la cursul
din momentul contractãrii

Persoanele împrumutate în va-
lutã ar putea rambursa antici-
pat creditele la cursul valutar

valabil în momentul în care au con-
tractat banii, potrivit unei iniþiative
legislative promovatã de un grup de
19 parlamentari din toate partidele.

Potrivit expunerii de motive, noile
reglementãri ar urma sã modifice
Ordonanþa 50/2010 privind contrac-
tele pentru consumatori, “în sensul
introducerii unei opþiuni pentru con-
sumatorul care are de achitat un cre-
dit în monedã strãinã de a solicita
creditorului recalcularea sumei de
rambursat în moneda naþionalã la
cursul de schimb valabil la momen-
tul încheierii contractului”.

Documentul susþine cã, în situaþia
economicã actualã, o posibilitate in-
suficient exploatatã de bãncile din
þara noastrã o constituie suportarea
pierderilor în egalã mãsurã cu debi-
torul în privinþa riscului de schimb

valutar.
“Deºi nici legi-

slaþia internã ºi nici
cea europeanã nu
prevãd în mod ex-
pres obligaþia credi-
torilor de a avertiza
potenþialii debitori
de riscurile majore
la care se expun
împrumutându-se
în alte valute sau de
a limita supra-înda-
torarea clienþilor,
considerãm cã era
beneficã o asemenea acþiune mãcar
ºi pentru a autoproteja sistemul ban-
car de creditele neperformante”, mai
subliniazã expunerea de motive.

Potrivit acesteia, la nivelul UE, se
aflã în fazã finalã de dezbatere un
proiect de modificare a Directivei
2008/48/CE privind contractele de
credit pentru consumatori, care

vizeazã, printre alte-
le, posibilitatea re-
calculãrii creditelor
în altã valutã, cea în
care consumatorul
obþine venituri sau
a þãrii de rezidenþã,
precum ºi mãsuri de
reducere a riscuri-
lor valutare, im-
punându-se o limitã
de 20% asupra va-
riaþiei ratelor de
rambursat.

Despre iniþiativa
legislativã promovatã de parlamen-
tarii noºtri, ne-a vorbit într-un scurt
interviu deputatul UDMR Odon
Szabo, unul dintre iniþiatorii proiec-
tului.

EMILIA OLESCU

Citiþi interviul în pagina 14.

SIF-urile sunt cele care au pierdut în urma schimbãrilor din conducerea Sibex,
considerã Mihai Fercalã, preºedintele executiv al SIF3 Transilvania, dupã ce Dan
Simionescu, care fusese susþinut de SIF3, a fost revocat din funcþia de preºedin-
te al Bursei sibiene, la ultimele alegeri.
“Schimbãrile de la Sibex erau previzibile; cei ce au pierdut sunt SIF-urile pentru
lipsa de coordonare ºi strategii legate de aceastã instituþie”, ne-a declarat Mihai
Fercalã, în cadrul unui interviu.
Domnia sa considerã cã Bursa din Sibiu trebuie sã fuzioneze cu cea din Bucu-
reºti. “Cred cã SIF-urile trebuie sã se concentreze pe acest subiect, este în inte-
resul lor”, ne-a spus Mihai Fercalã.
SIF Transilvania (SIF3) a înregistrat, în primele nouã luni, cel mai mare profit din-
tre SIF-uri, de 213,6 milioane lei (48,4 milioane euro), respectiv cu 9% peste
câºtigul din perioada similarã a anului trecut, de 195,8 milioane lei.

EXCLUSIVITATE

Ne-am atins þinta
pe regenerabile
l Costurile cu certificatele verzi ar putea
„îngheþa” la nivelul actual

Marile companii din in-
d u s t r i e s u s þ i n c ã
„boom-ul” regenerabile-

lor ºi scãderea puternicã a consumu-
lui din acest an au fãcut ca þara noa-
strã sã-ºi atingã din 2013 þinta pe
care ºi-a asumat-o pentru 2020 - de a
avea o cotã de 24% energie verde din
consumul naþional brut de energie.

Surse din ANRE (reglementato-
rul pieþei noastre de energie) ne-au
spus cã marii consumatori au drep-
tate ºi au adãugat cã Autoritatea a
transmis cãtre Guvern ºi Parlament
o informare despre rezultatele ana-
lizei pieþei de energie verde: „Eva-
luând impactul certificatelor verzi
în facturi ºi puterea instalatã în cen-

trele de producþie din surse regene-
rabile, am constatat cã la finalul
anului 2013 putem spune cã
România ºi-a atins þinta asumatã în
cadrul Uniunii Europene, privind
ponderea energiei verzi în consu-
mul final brut de energie. Ca urma-
re, ANRE considerã cã se impune
reducerea cotei obligatorii de certi-
ficate verzi pe 2014, de la nivelul
stabilit prin lege de 15%, la un nivel
de pânã la 13%”.

Astfel, dacã Guvernul ºi Parla-
mentul vor decide sã adopte schim-
barea propusã de ANRE, sunt
ºanse mari ca facturile tuturor con-
sumatorilor cu aceste certificate
verzi sã fie „îngheþate” la nivelul
actual, în loc sã creascã, aºa cum
este planificat.

Sursele noastre ne-au explicat:
„Adoptarea mãsurii permite ca me-
canismele de piaþã sã funcþioneze
corect ºi sã ducã preþul certificatelor
verzi spre preþul minim ºi nu spre cel
maxim. Din evaluãrile preliminare
ale ANRE, impactul certificatelor
verzi în facturile consumatorilor va
fi menþinut la un nivel de 36-38 de
lei/MWh în 2014, chiar la un nivel
de putere instalatã mai mare de 4000
MW în unitãþi de generare a energiei
verzi.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 4)

Þara noastrã s-a angajat, în cadrul
Uniunii Europene, sã atingã o ponde-
re a energiei regenerabile (obþinutã
din vânt, soare, apã, biomasã ºi bio-
gaz) de 24% din totalul consumului
brut la nivel naþional, în anul 2020.
Ca sã ajungem la acest obiectiv,
autoritãþile au adoptat cea mai gene-
roasã schemã de sprijin pentru ener-
gia curatã, bazatã pe cote obligatorii
de certificate verzi. Iniþiativa a con-
dus la un „boom” al investiþiilor în
domeniu, proporþional cu o creºtere
spectaculoasã a costurilor suportate
de toate categoriile de consumatori.
Ei bine, „boom-ul” a fost atât de
mare încât ne vom atinge cota pânã
anul viitor, potrivit unor surse din
ANRE (reglementatorul pieþei de
energie), care susþin cã sunt ºanse
mari ca facturile sã nu mai creascã la
capitolul certificate verzi.

Citiþi, în pagina 12, articolul
„Marii consumatori cer insistent
scutirea de taxele pe energie”.


